
 

 

Sprintul pentru economisirea energiei 
al orașului Cesena: utilizarea 

campaniei pentru a implica cetăţenii 
în acţiunile climatice 

 
Din seria noastră „Building on the Sprint”: orașul italian Cesena utilizează 
Sprintul pentru a impulsiona comunicarea cu privire la climă și a implica 
tinerii în tranziţia verde a orașului.  
 

În contextul crizei energetice determinate de invadarea Ucrainei de către Rusia, Sprintul 
orașelor pentru economisirea energiei s-a afirmat ca o campanie critică de mobilizare a 
orașelor și de capacitare a eforturilor lor de implementare a unor măsuri urgente de 
economisire a energiei. Orașul italian Cesena a fost un participant activ la Sprint încă de 
la început. Acesta nu doar că a răspuns la criza imediată, ci a și profitat de ocazie pentru 



 

 

a-și consolida conlucrarea cu cetăţenii și a-i face protagoniști în cadrul acţiunilor 
întreprinse de oraș în domeniul climei și al energiei.  

Am discutat cu consilierul pentru Mediu al orașului Cesena, Francesca Lucchi, pentru a 
afla mai multe despre cum și-a asumat orașul campania Sprintul orașelor pentru 
economisirea energiei și cum a contribuit aceasta la planul de acţiune pe termen lung al 
orașului cu privire la energie și climă.  

 
Dintre măsurile luate de Cesena în contextul Sprintului 
pentru economisirea energiei, care par să fi avut cel mai 
mare impact?  
Mai întâi de toate, Sprintul a evidenţiat importanţa reducerii consumului de gaz, 
începând cu clădirile publice, dar a și dus comunicarea în această privinţă la toate 
nivelurile, incluzând astfel și clădirile private și gospodăriile. Toate acestea s-au făcut 
cu scopul de a reduce facturile (am început cu o temă contingentă), dar și pentru a 
îmbunătăţi calitatea vieţii cetăţenilor noștri și a proteja mediul.  
 

Ce rezultate ocazionate de Sprintul pentru economisirea 
energiei aţi observat?  

Parţial și datorită Sprintului, am instalat sisteme noi în multe clădiri publice: de la an la 
an, avem un proiect de întreţinere și renovare pe care l-am derulat și în acest an. În 
paralel, am lansat campanii de comunicare. Toate acestea au dus la reducerea 



 

 

consumului public cu 28 % în sezonul de iarnă. Cred că este un rezultat important, 
foarte concret și tangibil pentru noi.  

Cum aţi implicat cetăţenii în Sprintul pentru economisirea 
energiei și cum i-aţi făcut să își asume Sprintul?  
 
Am început în școli. Considerăm că școlile reprezintă un hub de comunicare important, 
astfel că am implicat mai multe școli din oraș și o mulţime de elevi. În același timp, am 
activat campanii de comunicare menite să cuprindă toţi cetăţenii și cu scopul de a le 
transfera tuturor cunoștinţe și abilităţi de utilizare corectă a energiei. „Sportello per 
l’energia” (biroul pentru energie) creat de Energie per la Città îndeplinește această 
funcţie pentru noi, și anume cea de a crea competenţe în domeniul energiei durabile.  
 

Care a fost reacţia generală cu privire la Sprint din partea 
cetăţenilor și mai ales a tinerilor și elevilor?  
 
Răspunsul a fost unul pozitiv și a existat o implicare activă, în special la clasă și în 
rândul elevilor. Aceștia au creat materiale video, afișe și imagini având ca temă 
schimbările climatice și utilizarea atentă a energiei. Cred că este un aspect important, 
iar implicarea tinerilor este crucială pentru crearea unei comunicări pozitive în orașul 
nostru, dar și pentru a le oferi cetăţenilor de mâine cunoștinţele adecvate.  
 

Aţi putea să ne daţi câteva exemple concrete de proiecte 
organizate în școli ca parte a Sprintului, care ar merita să 
fie evidenţiate?  
 
Am organizat ateliere cu elevii, dar și, întâi de toate, cu profesorii. Cred că tocmai acest 
lucru va oferi continuitate campaniilor: formarea și conștientizarea în rândul celor care 
educă și al comunităţii de educatori din orașul nostru. Este un semn de continuitate și 
continuare a proiectelor. Am organizat, totodată, diverse activităţi, inclusiv unele 
practice, pentru a le oferi copiilor ocazia de a experimenta și reflecta. Am început cu 
activităţi simple, cum ar fi confecţionarea unor căsuţe din hârtie, pentru a le oferi 
oportunitatea de a se gândi la chestiunile care ţin de energie și de consumul de energie 
în locuinţe.  
 



 

 

Ce sfat le-aţi da altor orașe în legătură cu cele mai bune 
modalităţi de a spori conștientizarea și de a implica 
cetăţenii în economisirea energiei?  
 
Cred că orașele au un rol esenţial. Reţelele de orașe se nasc cu scopul de a crea o 
conștientizare colectivă, iar orașele pot întotdeauna să își suflece mânecile și să înceapă 
mai întâi, iar apoi să încerce să implice și alte niveluri ale autorităţilor locale, dar și 
autorităţi de la un nivel ierarhic superior. Comunicarea transversală este, cu siguranţă, 
un aspect important, la fel ca tot ceea ce ţine de implicarea cetăţenilor, de la ludificare 
până la reamintirea constantă – ușoare „înghiontiri” pentru a stimula oamenii să 
consume mai puţin și să se implice în politici active; trebuie să avem în vedere și 
impactul economic pe care aceste politici de sustenabilitate îl au și care nu este legat 
numai de impactul asupra mediului, ci poate îmbunătăţi și calitatea vieţii cetăţenilor. 
Cred că acesta este un alt factor de atracţie important.  
 

Ce aţi învăţat din Sprintul pentru economisirea energiei?  
 
A reprezentat, cu siguranţă, un moment de reflecţie colectivă care ne împinge să 
înţelegem cât de important este să ne îndreptăm în direcţia cea bună, și anume 
reducerea consumului de energie. Cred că fiecare oraș trebuie să își propună să încerce 
să fie auto-suficient, sprijinit de politicile europene și naţionale de la un nivel mai înalt. 
Consider că Sprintul ne-a oferit o bună ocazie de a păși pe această cale și de a reflecta 
cu privire la cât de adecvat și de necesar este ca noi să continuăm să ne îndreptăm în 
această direcţie.  



 

 

 

Ce măsuri din cadrul Sprintului plănuiţi să menţineţi și 
iarna viitoare? Ce aţi dori să vedeţi integrat în strategia pe 
termen lung pentru combaterea schimbărilor climatice?  
 
Iarna viitoare, vom continua să lucrăm semnificativ la schimbările comportamentale, 
începând cu clădirile publice. Poate că acest an a fost primul în care am lucrat cu 
adevărat la comportament, la directive asumate despre cum să întreţinem sistemele, să 
reglăm temperaturile etc. Vom continua acţiunile pe această linie deoarece sunt 
singurele măsuri care, împreună cu modernizarea sistemelor, duc în fapt la o 
îmbunătăţire în privinţa reducerii consumului. Și cred că aceasta trebuie să facă parte 
din politicile noastre active la 360°, clarificând faptul că ceea ce se face în sectorul 
public se poate face și în sectorul privat, dar și în cadrul companiilor.  
 

Cum se leagă activitatea desfășurată în școli cu ocazia 
Sprintului de strategia dvs. de implicare mai largă a 
cetăţenilor în aspectele climatice?  
 
Facem parte din Convenţia primarilor deja de ceva timp: am elaborat un PAEDC și avem 
un obiectiv ambiţios de reducere a consumului cu 30 % în următorii câţiva ani. Cred că 
acesta este un alt element fundamental pentru îndeplinirea obiectivelor noastre pe 
termen lung, începând cu copiii, cu tinerii, cu școlile etc. și să nu uităm că așa vom 
putea implica tot mai multe familii. Puţin câte puţin, noi, cetăţenii, suntem întotdeauna 
cei care deplasându-ne, producând energie, trăind în locuinţele noastre, muncind etc. 
generăm o cantitate semnificativă de CO2 într-un oraș. Pas cu pas, trebuie să ne 
îndeplinim obiectivele ambiţioase care să ne facă să devenim o societate sustenabilă, în 
ansamblul său.  
 



 

 

 
Building on the Sprint: Europa a trecut cu bine de iarna trecută, dar criza energetică persistă. 
În același timp, pericolele tot mai mari legate de criza climatică, cum ar fi valurile de 
caniculă, secetele și inundaţiile exercită presiuni crescânde asupra administraţiilor locale de 
pe întreg continentul. Sprintul orașelor pentru economisirea energiei de iarna trecută a 
demonstrat legătura inseparabilă dintre cele două crize și necesitatea de a le combate 
împreună, cu soluţii comune. Orașele sunt în prima linie a acestor provocări și s-au dovedit a 
fi deschizătoare de drumuri în adoptarea unor astfel de măsuri. Inspiraţi-vă din poveștile de 
succes ale altor orașe participante la Sprint pentru a continua să faceţi economii de energie 
în orașul dvs., pentru a vă pregăti pentru iarna viitoare și pentru a accelera progresele în 
vederea atingerii neutralităţii climatice. 
 
 


